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کــه  اســت  مهمــی  موضــوع  زمیــن  فرونشســت 
خشکســالی هــای ســال هــای اخیــر بــه آن دامــن 
زده اســت. خالــی شــدن ســفره هــای زیــر زمینــی کــه 
بــه دلیــل حفــر چــاه هــای غیــر مجــاز رخ داده، دلیل 
اصلــی فرونشســت زمیــن بــه شــمار مــی رود. اینهــا 
موضوعاتــی اســت کــه احــد وظیفــه در گفــت وگــو بــا 
»شــهروند« بــه آن اشــاره مــی کنــد و معتقــد اســت: 
انســان در جنــگ بــا طبیعــت اولیــن متضرر به شــما 
 مــی رود و نتیجــه آن باخت انســان و طبیعت اســت. 
آنچــه مــی خوانیــد قســمت دوم گفــت وگــو بــا رئیس 

سازمان خشکسالی و تغییر اقلیم کشور است. 
 آیا با یک بارندگی شدید در مقطع زمانی کوچک 
می توانیم امید داشــته باشــیم کــه کم بارشــی ها در 

مدت زمان طولانی 6 ماهه جبران شود؟ 
ایــن موضــوع شــاید در ظاهر درســت به نظر برســد 
اما در واقعیت اینطور نیســت. شــما بحث کشــاورزی 
را در نظــر بگیریــد. بــرای آنکه گیاهی رشــد کند نه تنها 
میــزان بــارش بــاران برای رشــد گیــاه موثر اســت بلکه 
زمــان بــارش بــاران نیــز در آن دخیــل و اثرگذار اســت. 
گــر زمســتان بارندگــی زیــاد باشــد و بهــار  بــرای مثــال ا
بــاران کم باشــد تمامــی دیم زارهــا از بین می رونــد. در 
گــر باران بــر اســاس الگوی هــر منطقه نبــارد ما  واقــع ا
در آن منطقــه خســارت می بینیــم. از ســوی دیگــر 
گهانی می شــود خســارت  وقتی بارش هــا به صورت نا
هــم به دنبــال دارد. خســارت های دولت در ســال 98 
به خاطر سیلاب هایی که رخ داد عدد کمی نبود سرانه 
ناخالــص داخلــی را چند رقــم جابه جــا کرد. از ســوی 
دیگر وقتی بارندگی ها سیلابی می آید مدیریت آن نیز 
ســخت می شــود در جاهایی که ســدی نیســت و آب 
به طور مســتقیم وارد جریان رودخانه می شود نقش 
آن چنانی در افزایش آب های زیرزمینی ندارد. علاوه بر 

اینکه خسارت وارد می کند.
گــر بــاران شــدید بیایــد ایــن   در فــات مرکــزی ا
بارش هــا در داخــل فــات باقــی می مانــد و خــارج 
نمی شــود امــا در ســایر مناطــق ایــن اتفــاق کمتــر 

می شود. 
خشکسالی ابتدا در طبیعت ظاهر می شود و کم کم 
اثرش را در جوامعی که در آن طبیعت زندگی می کنند 
می گذارد. معیشت کشــاورزی که چشمش به زمینی 
اســت کــه در آن محصــول کاشــته بــا آســیب روبــه رو 
می شــود و معیشــتش از بین می رود. در صد زیادی از 
کشــاورزان ما خرده مالک هســتند و تمام درآمدشان 
از ایــن زمین حاصل می شــود. با خشکســالی در واقع 
کشاورزان درآمد خود را از دست می دهند و در نتیجه 
زندگی شــان دچــار اختلال می شــود به همیــن دلیل 
تحقیق هــای مفصلــی در خصــوص آســیب پذیری 
برخــی از مناطــق متاثــر از خشکســالی صــورت گرفته 

اســت که نشــان می دهــد مهاجرت، حاشیه نشــینی 
و ده هــا مشــکل و آســیب دیگــر می تواننــد تحت تاثیر 

خشکسالی ها صورت بگیرد. 
 شما سال ها در مدیریت پیش بینی هواشناسی 
حضــور داشــتید تــا چــه انــدازه بــه پیش بینی های 

هواشناسی اعتماد دارید؟ 
تکنولــوژی در حال پیشــرفت اســت. در دنیــا یکی از 
مکان هایی که پردازش های بسیار زیاد در آن صورت 
کز پیش بینی هواشناسی است و بسیاری  می گیرد مرا
کــز قرار گرفته اند  از ســوپرکامپیوترهای دنیا در این مرا
که در واقــع هزینه های زیــادی را نیــز به دولت هــا وارد 
می کنند. طبیعی اســت که هر ســال توان محاسبات 
بیشتر و به جزئیات توجه بیشتری شود در گذشته که 
جوان بودم به ایــن مرکز رفته بودم نقشــه های روزانه 
داشــتیم کــه آن را به صورت دســتی ترســیم و با توجه 
بــه الگو 24 ســاعت بعد را ترســیم می کردیــم اما کم کم 
مدل های عددی وارد جامعه هواشناسی شد. پیش 
از این فاصله بین اطلاعات هر ایســتگاه هواشناســی 
حــدود 500 تــا 250 کیلومتــر بــود، امــا ایــن فاصلــه بــه 
10 کیلومتــر کاهــش پیــدا کــرده و این نشــان می دهد 
کــه دقــت اطلاعــات بالاتــر رفتــه اســت. امــروزه بــرای 
پیش بینی 24 تا 48 ســاعته توان بســیار بالایی به کار 
گرفته می شود و صحت اطلاعات بسیار بالاست، خطا 
همــواره وجــود دارد به دلیل اینکه طبیعــت غیرقابل 
پیش بینــی و تغییراتــی ممکــن اســت رخ دهــد کــه از 

حیطه پیش بینی ها خارج باشد 
 در بســیاری از مــوارد وقتــی طوفــان یــا ســیل 
عظیمــی رخ می دهــد و خســارت های زیــادی نیــز 
به دنبــال آن اتفــاق می افتــد ســازمان هواشناســی 
اعــام می کند که پیــش از ایــن هشــدارهایی داده 
شــده بــود امــا توجهــی بــه آن نشــده اســت ایــن 

بی توجهــی از ســوی مردم اســت یــا ســازمان های 
متولی؟ 

وقتی هشدار صادر می شود، اتفاقا توجه زیادی به آن 
می شود. در گذشته وقتی یک برف سنگین رخ می  داد 
ده ها نفر تلفات به بار  می آورد یا یک سیل می توانست 
صدها نفر را از بین ببرد. امکان اینکه ما بتوانیم تلفات 
و خســارات را به صفر برســانیم وجــود نــدارد اما برخی 
افراد هســتند کــه توجهــی نمی کننــد. خانه ای کــه در 
بستر رودخانه ها ساخته شده اند، در واقع ما خودمان 
گر سیل، این خانه را  حریم رودخانه را نقض کرده ایم و ا
ویران کند کسی مقصر نیست. پیش بینی با تجهیزات 

و تکنولوژی روبه رو است و نقص در هر مرحله می تواند 
نتیجه را تا حدودی تغییر دهد اما نســبت به گذشــته 
تغییر کرده است طبق آمارهای صداوسیما برنامه های 
هواشناســی پربیننده تریــن برنامه هــا طی ســال های 

گذشته بوده است. 
 آیا تغییــرات اقلیــم روند ثابتــی دارد و به ســمت 

مشخصی پیش می رود؟ 
جــو، مجموعــه ای از گازهاســت کــه مهم تریــن آن 
کســیژن و حــدود یک درصــد نیــز  کســیدکربن و ا دی ا
ســایر گازهاســت و حدود 79 درصــد از جو زمیــن را گاز 
کســیدکربن تشــکیل می دهد. در گذشته وقتی  دی ا
کسیدکربن در واحد حجم هوا به  بررسی می شد دی ا
430 رســیده  این حجم پس از عصر صنعتی شــدن از 

250  به 430 رسیده است. 
گلخانــه ای،  گازهــای  ایــن عــدد نشــان می دهــد 
ســوخت فســیلی کارخانجات و رفتار ما ســبب شــده 
کسیدکربن افزایش پیدا کند.  است میزان حجم دی ا
در طول روز انرژی از خورشید گرفته و شب هنگام این 
انرژی پس داده می شــود . وقتــی این گازها زیاد شــود 
مثل گلخانه عمل می کند زیرا مقدار آن از حالت عادی 
بیشتر شده. انرژی که می خواهد از زمین خارج شود 
دوبــاره به زمین برمی گــردد. در واقع جو زمیــن را گرم تر 
از آنچه که باید نگه مــی دارد. همین گرمایش تاثیراتی 
روی گیاهان، جانوران و تغییرات جوی ایجاد می کند 
که نام تغییر اقلیم را روی آن گذاشته اند. یعنی به طور 

مثال میزان بارندگی از میزان متوسط کمتر می شود. 
کســیدکربن و متهم  عامــل اصلــی ایــن ماجــرا دی ا

بعدی آن گاز متان اســت که انســان در حــال افزایش 
ایــن گازهاســت. جهان به ســمتی پیــش مــی رود که 
میــزان مصــرف بــالا رفتــه و در واقــع بشــر بــه آنچــه که 
کنون داشــته راضی نیســت و مــدام بــرای تصاحب  تا
بیشتر تلاش می کند  و نتیجه این زیاده خواهی ها این 
کســیدکربن در دنیا  اســت کــه به ســرعت میــزان دی ا

افزایش پیدا می کند. 
 رابطه فرونشست و خشکسالی چگونه است؟ 
مــا بارشــی داریم کــه به طــور متوســط در کشــور رخ 
می دهد. برخــی از این بارندگی هــا در زمین نفوذ پیدا 
می کند و بخشــی از آن تبخیر می شــود طبیعتا مقدار 
گازی که از زمین اســتخراج می شــود از میزان آب های 
زیرزمینی کســر می شــود این مقدار آب بایــد با میزان 
آبی که دوباره وارد این چرخه می شود و به زمین نفوذ 
پیدا می کند برابری داشــته باشــد. هرچقدر بیشــتر از 
این آب استخراج کنیم، این سفره ها را تخلیه می کنیم. 
اختلاف آنچه که زمین می گیرد و آنچه که ما برداشــت 
می کنیم بیشتر باشد زودتر فرونشســت رخ می دهد. 
متاســفانه در دو ســه دهــه اخیــر ســرعت برداشــت 
آب های زیرزمینــی بی محابا افزایش پیدا کرده اســت 
به طوری که بیشتر از چاه های مجاز، چاهای غیرمجاز 
داریم و در نتیجــه اقلیم ما، دیگر توان و یارای شــرایط 
موجــود را نــدارد و فــرو می ریــزد در واقعــا مــا زیرپــای 
زمیــن را خالــی کردیــم و زمیــن تــوان مقاومت نــدارد و 
فرونشســت های پی درپی مــا را دچار مشــکلات زیاد 
می کند. موضوعی که در بسیاری از دشت های زمین 
با آن روبه رو هستیم و راهی هم برای جبران آن نداریم.

رئیس مرکز خشکسالی سازمان  هواشناسی در گفت وگو با »شهروند«:

ما زیر پای زمین را خالی کرده ایم!

نسخه ها رسما الکترونیک شد
معاون درمان سازمان تأمین اجتماعی می گوید: اجرای »نسخه الکترونیک« هیچ هزینه ای برای مردم ایجاد نمی کند 

شــهروند| براســاس قانون بودجه 1400 از امــروز کل تبادلات ســازمان 
تامیــن اجتماعی از طریق نســخه الکترونیــک انجام می شــود و آمادگی 

کامل در این سازمان برای اجرای تکالیف قانونی وجود دارد.
و  درمانگــران  پزشــکان،  »بــه  کــرد:  اظهــار  منوچهــری  امیرعبــاس 
بیمارســتان ها توصیه می کنیم که هرچه ســریع تر به آمادگی صددرصد 
برای نسخه نویســی و نسخه پیچی الکترونیک برســند تا تعاملات شان 
با ســازمان های بیمه گــر به راحتــی برقــرار شــود در این صورت اســت که 

کز با سهولت و سرعت بیشتری صورت خواهد گرفت.« پرداختی به مرا
منوچهــری افــزود: »وقتی اســناد کاغذی می خواهد دســت ســازمان 
بیمه گــر برســد و پرداخت شــود، چندماه طــول می کشــد. در صورتی که 
وقتی ایــن فرآیند به صــورت الکترونیکــی انجام شــود، ایــن پرداختی ها 
ســریع تر و به روزتر خواهد بود.« معاون درمان سازمان تأمین اجتماعی 
با بیان اینکه نسخه الکترونیک برای این سازمان طرح جدیدی نیست، 
کز ملکی داریم و  گفت: »تجربه حدود ۶ سال نســخه الکترونیک را در مرا
با توجه به اینکه این برنامه تکلیف قانونی مربوط به برنامه پنجم توسعه 
کز درمانی تامین اجتماعی پروسه  است، در این راستا از ســال 94 در مرا
حذف دفترچه شــروع شــد و سال هاســت که نیازی به ارایــه دفترچه در 

کز درمانی تامین اجتماعی نیست.« مرا
منوچهــری افزود: »از ســال 95 در درمان غیرمســتقیم نیــز وارد فرآیند 
بحث نســخه الکترونیک شــدیم و در اواخــر 98 کــه کرونا وارد شــد همه 
ســازمان های مرتبــط بــا امــر ســلامت از ایــن تهدیــد به عنــوان فرصــت 

استفاده کردند و برای پیشگیری از ازدحام، در مرحله اول تمدید اعتبار 
و در مرحله بعد صدور دفترچه های کاغــذی را متوقف کردیم.«او توقف 
انتشــار دفترچه های کاغــذی را گام مهمی برای اجرایی شــدن نســخه 
الکترونیک عنوان کرد و گفت: »سالانه حدود 22 میلیون دفترچه صادر 
و حدود38 میلیون مراجعه در سال بابت تمدید انجام می گرفت. به طور 
کلی سالی ۶0 میلیون مراجعه برای صدور و تمدید انجام می شد که وقت 
زیادی از نیروی کار ضایع می کرد.«منوچهری ادامه داد: »از پاییز99 کاملا 
آمادگــی لازم را برای حذف دفترچه پیدا کردیم ولی برای اینکه در بدو امر 
فشار زیادی به مردم و تامین اجتماعی وارد نشود؛ از ابتدا دفترچه را کامل 
حذف نکردیم و برگه هایی که در دسترس مردم بود قابل استفاده بود و 
هرکس دفترچه نداشت، می توانست از درمانگرش یا مرکز طرف قرارداد 
نسخه الکترونیک بخواهد چه از طریق سامانه تامین اجتماعی و چه از 

طریق سامانه هایی که واسطه بودند، می توانستند ارتباط برقرار کنند.«
منوچهــری گفــت: »در بحــث احــراز هویــت و امضــای الکترونیکی نیز 
نهایت همکاری از سوی سازمان تأمین اجتماعی صورت گرفت و خیلی 
گیری طولانی نشود ولی هرچه پیشرفت  سخت گیری نکردیم که دوره فرا
می کنیــم فرآیندهــای کاری و نرم افزارهــا را به نحوی ارتقــا می دهیم که از 

سوءاستفاده های احتمالی پیشگیری شود.«
او با بیان اینکه از اول دی مرحله جدیدی از برنامه نسخه الکترونیک 
را شاهد خواهیم بود، گفت: »البته در این مرحله اتفاق خاصی نمی افتد 
و ایــن فرآیندی اســت کــه مدت هاســت انجام می شــود. برنامه نســخه 

الکترونیــک بیــش از 80 درصــد پیــش رفتــه و 90 درصــد درمانگــران نیــز 
کــز درمانی و  نســخ الکترونیک تولید می کنند.«با ایــن وجود برخی از مرا
پزشکان هنوز نسخه کاغذی می نویســند که به گفته منوچهری انتظار 
می رود هرچه زودتر تبدیل به الکترونیک کنند.  سال ها بود که پزشکان 
کسل  کز طرف قرارداد به اسناد پزشکی دیسکت یا فایل ا و درمانگران و مرا
ارایــه می دادند و امروزه با نســخه الکترونیک همزمان با کارشــان اســناد 
را ارســال می کنند. بــا این حال همچنان پروســه این کار ممکن اســت با 

موانعی مواجه شود مثل قطعی برق و اینترنت. 
معــاون درمــان ســازمان تأمیــن اجتماعــی بــا بیــان اینکــه فرآینــد 
نسخه نویســی و نســخه پیچی واســطه هایی دارد که از فرآیند ســازمان 
تامیــن اجتماعــی بیــرون اســت، گفــت: »ممکــن اســت یــک بخشــی و 
ســامانه ای موقتا کار نکنــد ماننــد ســامانه های بانک ها، شــهرداری ها 
و... با این تفاوت که در بخش درمان حساســیت ویژه وجود دارد و برای 
کیدهای ویژه ای  بخش درمان حتی دقایق هم حیاتی است؛ از این رو تا
شــده از ســوی مدیریت ارشــد و نامه نگاری های لازم انجام شــده اســت 
که در مواقع بحرانی از فرآیندهای ویژه برای تســهیل کار مردم اســتفاده 
شــود.«منوچهری با بیان اینکه تمام پیش بینی های لازم برای پایداری 
سامانه های الکترونیکی تأمین اجتماعی انجام شده است، گفت: »بعید 
کز طرف قرارداد مشکلی پیدا کنند، ضمن اینکه هیچ جای دنیا  است مرا
صددرصد نسخ الکترونیک نیست و به هر صورت امکان نسخه نویسی 

کاغذی برای شرایط اضطراری وجود دارد.«

کید بر اینکه اجرای مرحله جدید نســخه الکترونیک هیچ گونه  او بــا تأ
محدودیــت و هزینــه ای بــرای مــردم ایجــاد نخواهد کــرد، گفــت: »تمام 
دغدغه تامین اجتماعی، مردم اســت و در واقع 44 میلیون بیمه شده، 
خانوار ما هستند و وظیفه داریم پیگیر حقوق آنان باشیم. در استان ها 
تکلیف ویژه شــده اســت اقداماتی که به نفع مردم اســت را ســریعا انجام 
دهند.«منوچهــری بــا بیــان اینکــه هماهنگی هــای خوبــی در ســطح 
سازمان های بیمه گر وجود دارد، افزود: »مرحله جدید نسخه الکترونیک 
گیــر و برکات و ثمراتش در سیســتم ســلامت کشــور مشــخص  ســریعا فرا
می شــود. اجــرای کامــل ایــن طــرح، در هــر ســال 4هــزار میلیاردتومان 
به نفع کشــور خواهــد بــود. شفاف ســازی در بحــث دارو و اتفاقاتــی که از 
گذشــته می افتاده مرتفع می شــود. در حال حاضر همه چیز در نســخه 
الکترونیک ثبت می شــود و هزینه اضافی به بیمــار و درمانگران تحمیل 
نمی شــود.«معاون درمان ســازمان تأمین اجتماعی با بیــان اینکه بعد 
از تکمیل برنامه نســخه الکترونیک، مراحل بعدی توســعه بهره برداری 
از فناوری اطلاعات را پیگیری می کنیم، گفــت: »هدف اصلی این طرح، 
ایجاد پرونده الکترونیک سلامت و آن سامانه جامعی است که اطلاعات 

هر فردی از سلامتش در آن وجود دارد.«
منوچهــری ادامــه داد: »چرخــه درمان به وســیله پرونــده الکترونیک 
ســلامت تکمیل می شــود و گام بعدی، پزشــک خانــواده و نظــام ارجاع 
می تواند باشــد. وقتی آن سیســتم در حال گردش باشــد بــه هر بیماری 

می توان بالاترین خدمات را با بهترین کیفیت ارایه کرد.«


